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CKyniUTMHA MPHE TOPE

h/p AHflpuju MaHflMhy, npeAcjeflHwi^

EPA:

PRILOG:

npeflcjeAHUKy CKynujTUHe [\pne Tope

Ha ocHosy M/iana 187 floc/ioBHUKa CKynujTUHe l^pne Pope, y Mwie noc/iaHMHKor

Kyiy6a SBl^r- Hosa cpncKa fleMOKparuja nocTaB/baw nMTahbe

npeAcjeAHMKy B/iafle MM/iojKy CnajMliy

VBoliehbe nporpaMa Eepona Ca^ 2 npeflCTaB/ba Ba>KHy pec|)opMy Koja

MMa noTeHi4Mja/iHe ecl^eKTe Ha jasHe ct)MHaHCMje h >khbot rpal}aHa.
HMajyfiH y BM^y ^a cy 4)ncKa/iHa CTa6M/iH0CT m aaujTHTa wMBOTHor

CTaHflapAa rpal)aHa npMopMTeTM csaKe OAroBopHe B/iafle, CMarpaM ^a

je K/byHHo ocBpHyxM ce Ha e4)eKTe np^Mjene nporpa/via Espona cafl 2 y
OBOM TpenyiKy. BjepyjeM Aa cbh npenoanajy ananaj OBor nporpa/via sa

noAHsanae >KMBOTHor ciaHAapAa. C o63HpoM na to Aa je npoujyio hoko

BpMje/vie OA noneTKa npHMjene nporpa/via, kopmcthm osy npn/iMKy Aa

nocTaBHM HeKo/iMKo nnTaH>a, kbko 6mcmo sajeAHO pacBnjeT/in/iM
AocaAami-be peay/iTaie h yKaaayiH na Moryhe HsaaoBe koj'm cy npcA
Hawa.

ripBo, KaKBH cy e4)eKTn npMMjene nporpaMa „EBpona CaA 2

4)MHaHCMje H Ha rpaPiane y AocaAamht>eM nepMOAy?

flpyro, saHMMa Me Aa /im nocroje noAauH koj'h yKaayjy na noBefiaH^e

LlMjena npoHSBOAa h yc/iyra Kao noc/ieAH4y yBol)eHDa oBor nporpaMa?

Ako TaKBM TpeHAOBH nocToje, Koje Mjepe B/iaAa n/iaHMpa KaKO 6m

ocMrypa/ia Aa nosefiahte n/iara aancra peay/iTMpa 6o/bMM >kmbothmm

CTaHAapAOM, a He BehMM TpoiUKOBMMa aa Haiue rpal^ane?

HajaBHe



H KOHasHO, KaKO B/iafla oijjeH,yje AyropoHHe ectjeKxe nporpa/via Ha

cl)MCKa;iHy CTa6M/iHOCT? fla m nocioje pmm^ 3a jasHe (t>HHaHCMje
Koje KOHKpeTHe KopaKe n/iaHHpare KaKo 6mcmo y6/ia>KM/in MoryTie
HeraTMBHe noc/ie^nue?

CMarpaM Aa je eawHo Aa rpa?)aHH 6yAy CHrypHM y to Aa cy pe(t)opMe

ycMjepeHe Ha oflpwHB pasBoj, a He caMo na KpaTKoponne 6eHecbMTe.

H

nmaK^e hy AOAaTHO o6pa3/io>KMTM Ha caMoj cjeAHHAH.

Ha nocTae/beHo nmanbe AocraBme y nncaHojMo/ihm Aa mh oAroBop
(j)OpMH.

y rioAropMAH,

20.11.2024. roA

HpeAcjeAHHK K/iy6a Hose cpncKe A^MOKpaiMje
flejan "BypoBHli
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Klub poslanika "Demokratski front

Poslanik, g-din Dejan Durovic
EPAi

PRILOGSKRAneNiCA

POSLANICKO PITANJE

Uvodenje programa Evropa sad 2 predstavlja vaznu reformu koja ima

potencijalne efekte na javne finansije i zivot grazana. Imajuci u vidu da

su fiskalna stabilnost i zadtita zivotnog standarda grazana prioriteti

svake odgovorne Vlade, smatram da je kljucno osvrnuti se n aefekte

primjene programa Evropa sad 2 u ovom trenutku. Vjerujein da svi

prepoznaju znacajn ovog programa za podizanje zivotnog standarda. S

obuirom da je proslo neko vrijeme od pocetka primjene programa,

koristim ovu priliku da postavim nekoliko pitanja, kako bi smo zajendo
rasvijetlili dosadasnje rezultate i ukazali na moguce izazove koji su pred
nama.

Prvo, kakvi su efekti primjene programa "Evropa sad 2" na javne

finansije i na gradane u dosadasnjem periodu?

Drugo, zanima me da li postoje podaci koji ukazuju na povecanje cijena

proizvoda i usiuga kao posledicu uvodenja ovog programa? Ako takvi

trendovi postoje, koje mjere Vlada planira kako bi osigurala da
povecanje plata zaista rezultira boljim divotnim standardom, a ne

vecim troskovima za nase gradane?

1 konacno, kako Vlada ocjenjuje dugorocne efekte programa na fiskalnu

stabilnost? Da li postoje rizici za javne finansije i koje konkretne korake

planirate kako bismo ublazili moguce negativne posledice?

Smatram da je vazno da gradani budu sigurni u to da su reforme

usmjerene na odrzivi razvoj, a ne samo na kratkorocne benefite.
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Pitanja cu dodatno obrazloziti na smaoj sjednici.

Molim da mi odgovor na postavljeno pitanje dostavite u pisanoj formi.

ODGOVOR

Uvazeni poslanice Durovicu,

Programi Evropa sad 1 i 2 kao i svi ostali program! koje cemo

implemetirati u buducnosti apsolutno su ekonomski odrzivi i u korist

svih gradana, privrede Crne Gore i prema javnim finansijama.

Mjesec dana nakon formiranja Vlade, sproveli smo prvu mjeru

programa "Evropa sad 2” koja se odnosila na povecanje minimalne

penzije sa 296€ na 450€ ili 52% cime smo unaprijedili standard za oko

74 000 nasih gradana. Podsjeticu, da je ne tako davno, 2019. godine
minimalna penzija iznosila svega 128€, sto nije zadovoljavaio ni

minimum standarda neophodan za dostojanstven zivot penzionera. Vec

sa januarskom penzijom, svi ostali penzioneri u Crnoj Gori primice

uvecanu penziju za prosjecno 50-60€ po osnovu uskladivanja sa

rastom prosjecne zarade, upravo zahvajujuci programu "Evropa sad 2".

Samo godinu dana nakon formiranja 44. Vlade i ove parlamentarne
vecine, svjedocimo konkretnim rezultatima na poiju unapredenja

standarda gradana buduci da su sa oktobarskom zaradom svi zaposleni

u Crnoj Gori primili vece plate. Podaci pokazuju da je implementacija

programa u prvom mjesecu svoje primjene protekla uspjesno i bez

znacajnijih izazova za poslovanje preduzeca, cemu svjedoci da su mnogi

poslodavci u Crnoj Gori, dodatno povecali zarade zaposlenima po

osnovu ustede od 5,5% nastale smanjenjem doprinosa za penzijsko i
invalidsko osiguranje.

Kada je u pitanju uticaj programa Evropa sad 1 i 2 na javne finansije,

zelim da ukazem na sljedece: od 2020. do 2024. godine prosjecna

zarada u Crnoj Gori porasla je sa 524€ na 1000€, minimalna zarada sa

222€ na 600€ i 800€ a minimalna penzija sa 145€ na 450€. U tom

periodu, javni dug u nominalnom iznosu ostao je isti dok je njegovo
ucesce u BDP-u smanjeno sa 105% na oko 60% koliko iznosi danas. U



svim godinania, ostvarivan je suficit tekuce potrosnje sto znaci da je

drzava sve tekuce obaveze [plate, penzije, socijalna davanja...]

finansirala iz tekucih prihoda i da nijedan cent zaduzenja nije iskoriscen

za finansiranje ovih programa. Prilikom povecanja minimaine penzije,
u ovom Parlamentu culi smo da ce se isto finansirati iz: povecanja opste

stope PDV-a, prodaje EPCG, zaduzivanja... Nista se od toga nije desilo.
Javne finansije su stabilne, za deset mjeseci ove godine ostvaren je

suficit budzeta, prohodi budzeti veci su u odnosu na planirane, za koje

je tada receno da nece biti ni ostvareni. U odnosu na proslu godinu, bez

jednokratnih prihoda, prihodi su veci za blizu 330 mil. € ili cak 17%.

Stopa nezaposlenosti najmanja je u istoriji Crne Gore a kreditni rejting

drzave je unaprijeden.

Budzetom za narednu godinu, i pored smanjenja poreskog opterecenja

na rad, imacemo vece prihode i suficit tekuce potrosnje, sto znaci da ce

se drzava zaduzivati iskljucivo za otplatu starih dugova i finansiranje

infrastrukturnih projekata, koji su slozicete se, apsolutni prioritet Crne

Gore kako sa aspekta kvaliteta zivota gradana tako i sa aspekta

ekonomskog rasta i razvoja.

Ako se vratimo unazad, od 2011. do 2020. godine vodena je takva

ekonomska politika da je javni dug u tom periodu povecan za tri puta,

sa 1,4 milijardi na 4,4 milijarde, a da je drzava od 2011. do 2017. svake

godine iz zaduzivanja finansirala tekuce rashode: plate, penzije i si. Tek

sa povecanjem opste stope PDV-a na 21% drzava je ostvarivala suficit,

dakle direktno na teret svih gradana. Za to vrijeme minimalna penzija
je bila 100€ a minimalna zarada ni 200€.

Ono sto moze da nas raduje jeste da inflatorni pritisak slabi i da je

uspostavljen opadajuci trend infiacije, pa prema podacima MONSTAT-

a godisnja inflacija iznosi 1,2% sto je najnizi zabiljezeni nivo od marta

2021. godine, dok su cijene na mjesecnom nivou zabiljezile pad u

septembru i oktobru u odnosu na avgust. U prvom mjesecu sprovodenja
programa "Evropa sad 2" mjesecna inflacija u Crnoj Gori iznosila je 0%.

S postovanjem.

PREDSJEDNIK

^loiko SpajicO


